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S mora i kraja

IMOTSKI:  PRIJAM ZA EUROPSKOG PRVAKA

Ivane, svaka ti čast
U Gradskoj vijećnici 
upriličen je prijem 
za Ivana Katanušića, 
aktualnog europskog 
prvaka i viceprvaka u 
bacanju kugle i diska za 
osobe s invaliditetom. Na 
prijemu koji je organizirao 
Grad Imotski, bili su 
gradonačelnik Ante Đuzel, 
pročelnik za prosvjetu i 
šport županije Tomislav 
Đonlić, te načelnici općina 
Lokvičići, Zmijavci, Cista 
Provo, Zagvozd, atletičar 
Jerko Brečić i Ivanova majka 
prof. Sretenka Katanušić. 
Ivanu je u ime svih zahvalio 
gradonačelnik istaknuvši da će mu i grad, ali i općine, 
financijski pomoći u nastavku karijere.Pročelnik Đonlić 
zahvalio mu je u ime župana Ževrnje, te također obećao 
financijsku pomoć Županije.  B.ĆoSIĆ

ŽUPANIJSKA 
KOMORA

skup o cetini
Tematska sjednica 
‘Hidroenergetski sustav 
rijeke Cetine - sadašnje 
stanje i redefiniranje 
postojećih rješenja’ 
održat će se 23. lipnja 
(četvrtak) u 10 sati u 
Županijskoj komori Split. 
Sjednica je namijenjena 
svim članicama Strukovne 
grupacije obnovljivih 
izvora energije i 
energetske učinkovitosti 
i Strukovne grupacije 
enrgetike, građevinskom 
sektoru, predstavnicima 
lokalne i regionalne 
samouprave, institucijama 
te svim ostalim 
zainteresiranima, a sve u 
cilju perspektive razvoja 
obnovljivih izvora energije 
Splitsko-dalmatinske 
županije i Dalmacije. 
 S.BARČoT

OMIŠ:  POČAST AUTORU DRŽAVNE HIMNE

Spomenik Antunu pl. Mihanoviću
Pod visokim pokroviteljstvom predsjednika Hrvatskog 
državnog sabora akademika Željka Reinera, u omišu, 
na Priku, u blizini starohrvatske crkve sv. Petra, svečano 
je otkriven spomenik Antunu pl. Mihanoviću, djelo 
akademskog kipara Kuzme Kovačića. Na svečanosti su 
govorili gradonačelnik omiša Ivan Kovačić, Zlatko Ževrnja, 
župan Splitsko-dalmatinske županije koja je skupa s 
autorom darovala spomenik gradu omišu, akademici 
Radoslav Tomić i u ime književnika Jakša Fiamengo, te 
likovni kritičar Milan Bešlić, autor Kuzma Kovačić i izaslanik 
pokrovitelja potpredsjednik Hrvatskog državnog sabora 
Ante Sanader. Nakon govora spomenik su, uz nastup 
sopranistice Marije Buzdovačić i harfistice Lovorke Begović, 
koje su otpjevale Hrvatsku himnu, svečano otkrili Kuzma 
Kovačić i Ante Sanader. Uz kip je stajala počasna straža 
Družbe Braća hrvatskoga zmaja. Blagoslov na sve nazočne i 
spomenik zazvao je msgr. Miroslav Vidović, generalni vikar 
Splitsko-makarske nadbiskupije.  D.R.

DUGI RAT

Baklje sv. ivana
Prva ljetna 
manifestacija 
ovogodišnjega 
Dugoratskog ljeta 
održat će se u četvrtak, 
23. lipnja, u večernjim 
satima, na plaži u 
Dugom Ratu. Riječ 
je o tradicionalnoj 
manifestaciji “Baklje 
svetog Ivana”, u 
organizaciji udruge 
“Tvornica” iz Dugog 
Rata. Nastupit će i 
omiški bend “Vox 
Box” te djevojke iz 
splitskoga kluba”Elsie 
Zumba”. A u petak, 
24. lipnja, u povodu 
otvorenja ljetne 
sezone, u popularnom 
plažnom kafiću “Coco 
bar” na Malom Ratu 
nastupit će popularni 
Jasmin Stavros. 
 D.GRGAT

N
ije htio slučaj, nego 

sigurno teška potri-

ba da Miće Vlahović 

iz Sumartina na Bra-

ču “devetsto i desete” otplovi 

na - pokazat će se - put bez po-

vratka, u Ameriku.

A sasvim slučajno dogodi-

lo se da se gotovo sto godina 

poslije u Sumartinu našao 

njegov unuk Anthony Micha-

el Vlahovich.

- Pripremao se skup o ma-

ritimnoj baštini u organiza-

ciji hrvatskog europarlamen-

tarca Tonina Picule u Betini 

na Murteru. Kako sam član 

Glavnog odbora Hrvatsko-

američkog društva, preko 

Društva sam tražio da nam iz 

Amerike pošalju čovjeka ko-

ji bi mogao govoriti o tamoš-

njim iskustvima vezanim za 

maritimnu baštinu. I koga 

smo dobili sasvim slučajno, 

ali kao prvoklasnog majstora 

njihove prakse? Mikea Vla-

hovicha, izuzetnog čovjeka, 

ujedno i primjer i priču o to-

me kako nam se vraćaju naši 

ljudi, odnosno njihovi potom-

ci, i to kao najbolji prezenteri 

i primjeri onoga što se u nji-

hovim novim domovinama, 

evo u Americi, radi, konkret-

no na maritimnoj baštini - go-

vori Goran Stojanović, i sam 

voditelj maritimnog projekta 

OTKRIJTE S NAMA KAKO JE ANTHONY MICHAEL VLAHOVICH POSTAO ZAŠTITNIK AMERIČKE POMORSKE BAŠTINE UTEMELJENE NA VJEŠTINAMA NJEGOVIH PREDAKA 

I  amerIčke  zatvorenIke  učIm
tajnama  mog  nonota  s  Brača

Piše JORDANKA GRUBAČ
sNimio NIKŠA STIPANIČEV/ ePH

i vlasnik bracere “Gospa od 

Mora” koja je u središtu toga 

projekta.

Miće Vlahović imao je če-

tvero djece i svi su se rodili i 

živjeli s majkom u Sumartinu 

iz kojega je otac otišao 1910. U 

Americi se bavio ribolovom 

i gradnjom brodova jer su ži-

vjeli u predjelima između šu-

ma i mora, u Tacomi, država 

Washington. Povremeno je 

dolazio, ali redovito slao obi-

telji koja je tu ostala, i nakon 

njegovih povremenih dolaza-

ka postajala sve brojnija... Ta-

ko je i Michaelov otac, američ-

kog imena Anthony Francis 

Vlahovich, rođen u Sumar-

tinu. Kad je 1915. umrla ma-

ti, za njega su desetak godina 

brinuli franjevci, a onda ga 

je 1927. otac Miće povukao u 

Ameriku u kojoj je Anthony 

Francis i umro 1996.

BILJEG  U  GENIMA

Njegov sin, a naš sugovor-

nik u ovoj priči oko američ-

ke maritimne baštine, Ant-

hony Michael Vlahovich, 

ima ime koje je na neki na-

čin anagram, ima priču: po 

ocu je Anthony, po didu Mići 

je Michael - prezime Vlaho-

vich, naravno, ostaje za po-

koljenja. Kao što je u Micha-

elovim genima ostao biljeg 

maritimne baštine pradje-

dova makar bio genetski mo-

dificiran na američki način.

Michael je rođen 1950., njih 

dva brata imala su pet sesta-

ra - sedmero djece Anthonyja 

Francisa Vlahovicha. Mike i 

brat bili su ribari kao i dida, 

kao i otac, no jedino je Mike 

postao kapetan broda. Iz sve-

ga zajedno, proistekao je i nje-

gov današnji poziv u kojem je 

uspostavio sustav zaštite i 

afirmacije maritimne 

baštine sve do ra-

zine američkih 

sveučilišta.

- Moji su 

preci doš -

li u Ame-

riku pri-

je sto go-

d i n a  i 

s o b o m 

d o n i j e -

li znanja, 

vještine i 

alate za ri-

bolov. Počeli 

su ribariti i gra-

diti brodove, osno-

vali su stabilnu zajedni-

cu koja se temeljila upravo na 

ribolovu. Brodovi su bili sve 

bolji, ribari dobro živjeli i nit-

ko nije razmišljao o tome ko-

liko je to održivo. Bilo je sve-

ga u obilju, nikoga nije brinu-

lo hoće li za gradnju brodova 

nestati šume i hoće li se izlo-

viti sva riba.

Dogodilo se upravo to - pri-

ča nam u Betini, na razmeđu 

svojih 

domo -

vinskih 

i zavičaj-

nih putanja 

između Zagreba, 

Sumartina, Betine, Komiže, 

Palagruže... naš Amerikanac 

Mike Vlahovich.

Više nije mogao zarađiva-

ti ribolovom, pa je morao smi-

sliti kako sve što je naslijedio 

i stekao, i u materijalnom i u 

duhovnom smislu, kako to 

transformirati, kako prenijeti 

svo to znanje i vezanost s mo-

rem, pa i ljubav - usprkos mu-

Neki zatvorenici sa mnom su radili i po dvije 
i pol godine i naučili vještine koje su im poslije 
otvorile vrata u svijetu rada. radim i s djecom 
koja malo znaju o pomoračkoj tradiciji - njima se 
otvore nova vrata spoznaja i vještina

oD sumartIna Do WasHIngtona

TRANSFoRMER 
Sve vještine i znanja  
koja sam stekao od 

predaka, sve to je moralo  
proći određenu transformaciju 

i to je bio jedini način  
da blago prenesem 
drugima, da ono 

opstane

PREGORJELE IM LAMPICE  U NOVU LED RASVJETU GRAD ZADAR ULOŽIO JE 2,5 MILIJUNA KUNA. ZASVIJETLILO JE NAKON TRI GODINE...

Fošu opet obavija duga mračna noć
 á Što se to događa s novom 

rasvjetom u zadarskoj Foši? 
Tek što je početkom lipnja u 
poznatoj gradskoj lučici na-
kon tri godine upaljena nova 
javna rasvjeta, u noći s po-
nedjeljka na utorak primije-
ćeno je da najmanje dvade-
setak modernih novih LED 
svjetala – ne radi, a primjet-
na su i brojna oštećenja, od-
nosno manjkavosti u izvedbi.

Rekonstrukc i ju  jav-
ne rasvjete obavila je tvrtka 
“Locum”, jedan od koncesiona-
ra na održavanju javne rasvjete 
grada Zadra, a rasvjetu je 4. lip-
nja pustio u rad gradonačelnik 
Božidar Kalmeta, koji se s do-
gradonačelnikom Zvonimirom 
Vrančićem i nekolicinom surad-

nika iz gradske uprave u večer-
njim satima osobno želio uvje-
riti kako radi nova LED rasvje-
ta i kako izgleda “nova” Foša.

Lučica je bila u mraku još 
od srpnja 2013. godine, kada 
je strujni udar na jednoj od ta-
dašnjih podnih lampi usmrtio 
labradoricu Kiru, a njezina je 
vlasnica, srećom, prošla tek s 
manjim ozljedama iako je i sa-
ma pretrpjela manji udar.

Sigurna za šetače
Naručena je nova i skuplja 

rasvjeta moderne LED tehno-
logije, ali niskog napona i mak-
simalno sigurna za sve šetače 
i kupače na Foši, te vlasnike 
brodica u toj lučici koji već dvi-
je godine ratuju s vandalima jer Zasjalo je početkom mjeseca...    Jure Mišković/ePH


